
  در كنار كوتاهي های مسئولان مبارزه با مواد 
مخ�در و اعتي�اد،  مافياي مواد مخ�در بيكار 
ننشس�ته اس�ت و به گفته مع�اون عمليات 
پليس مبارزه با موادمخدر ناجابا اس�تفاده از 
ظرفيت فض�اي مجازي ب�راي خريد و فروش 
و آموزش هم الگ�وي مصرف م�واد مخدر را 
تغيير داده  اس�ت و هم از طريق ش�بكه هاي 
اجتماع�ي و اينترن�ت تولي�د موادمخ�در 
را ب�ه نوجوان�ان و جوانان آم�وزش مي دهد. 
طب��ق آخرين آمار رس��مي تعداد معت��ادان در 
كش��ورمان از يك ميليون و 300 هزار نفر به 2 
ميليون و 800 هزار نفر افزايش يافته است. اگر 
چنين آماري به معني نزديك شدن آمار رسمي 
و غيررس��مي اعتياد باش��د مي توان اميدوار بود 
مسئولان حوزه مبارزه با مواد مخدر واقع بينانه تر 
شده اند. اما اين ماجرا يك روي ديگر هم دارد و 
آن افزايش آمار غيررسمي اعتياد به موازات آمار 
رس��مي اس��ت. اين آمار و ارقام اما يك واقعيت 
جدي را مطرح مي كند و آن چيزي نيس��ت جز 
اينكه در حوزه مبارزه با آسيب هاي اجتماعي و 
اعتياد موفق نبوده ايم. تصوير عيني اين شكست را 
هم مي توان در گوشه و كنار شلوغ ترين خيابان ها 
و معابر ش��هر با معتاداني ديد كه پيش چش��م 
متعجب عابران با خونسردي تمام پايپ هايشان 
را چاق مي كنند تا درد خماري را با مستي نشئگي 

جابه جا كنند. 
  كشف 10 درصدي و مصرف 90 درصدي 

س��عيد صفاتي��ان، رئيس كارگ��روه مب��ارزه با 
مواد مخدر مجمع تش��خيص مصلح��ت نظام با 

زير س��ؤال بردن آمار تعداد معتادان در كشور با 
انجام شيوع شناس��ي اعتياد معتقد اس��ت: نوع 
سؤال ها، جمعيت پنهان معتاد را ايجاد مي كند 
و نمي توان تعداد معتادان را تخمين زد.  به گفته 
وي بيش از 50 تن مواد مخدر س��الانه در كشور 
استفاده مي ش��ود كه با توجه به آمار 2 ميليون 
و 800 ه��زار نف��ري مصرف كنندگان مس��تمر 
موادمخدر در كش��ور حتي اگر 8 درصد مصرف 
به شيشه اختصاص پيدا كند، باز هم مصرف آن 
در سال بيش از 50 تن است، اين در حالي است 
كه ميزان كشفيات آن كمتر از 10 درصد يعني 
حدودا پنج تن اس��ت. صفاتيان معتقد است هر 
چند آمار مصرف شيش��ه در كشور تغيير كرده، 
اما مصرف كنندگان شيشه مصرف موادمخدر را 
ترك نمي كنند، بلكه الگوي مصرف شان را تغيير 
مي دهند و متأس��فانه اكثراً به سمت هروئين و 
حتي تزريق آن مي روند و همچنين مواد صنعتي 

و قرص هاي روانگردان نيز مصرف مي كنند. 
رئيس كارگ��روه مب��ارزه با مواد مخ��در مجمع 
تش��خيص مصلحت نظام معتقد است: در حالي 
كه مصرف مواد مخدر در 20 س��ال گذشته، تك 
الگويي بود، اما اكنون چند الگويي بودن مصرف 
مواد مخدر درمان، مبارزه و پيشگيري از اعتياد را 
ناكارآمد كرده است. از نگاه وي مسئولان مياني، 

مبارزه با مواد مخدر را ذاتي نمي دانند. 
  دسترسي آسان

آنطور كه پرويز افشار، سخنگوي ستاد مبارزه با 
مواد مخدر هم مي گويد دسترسي به مواد مخدر 
و قيمت آن ب��راي مصرف كنن��ده اهميت دارد؛ 

دسترسي به اين مواد در ايران بسيار آسان است. 
به گفته وي در سال 90 پس از ترياك، شيشه رتبه 
دوم مصرف را داشت، اما در سال 94 ماريجوآنا و 
مشتقات آن در رتبه دوم قرار گرفته اند و شيشه به 
مقام چهارم نزول كرده است. نكته مهم اينجاست 
كه اگر مصرف كننده ترياك حدود 20 سال طول 
مي كشيد به انتهاي خط برسد براي مصرف كننده 

شيشه اين زمان حداكثر شش سال است. 
  آموزش كاش�ت و مصرف ماريجوآنا در 

اينترنت
مجيد كريم��ي، معاون عملي��ات پليس مبارزه 

با مواد مخدر ناجا اما عل��ت تغيير الگوي مصرف 
مواد مخدر را افزايش هشت برابري قيمت شيشه 
دانس��ت. وي معتقد اس��ت: در حوزه مب��ارزه با 
موادمخدر با باندهاي مافيايي بسيار پيچيده اي 
مواجه هس��تيم و تغيي��ر الگوي مص��رف نيز از 

برنامه هاي پشت پرده آنهاست. 
پس در حال حاضر تغيير الگوي مصرف به سمت 
ماريجوآنا و مش��تقات آن مس��ئله اي است كه 
نمي توان آن را مثب��ت يا منف��ي ارزيابي كرد و 
متأس��فانه در حال حاضر هم شيوه كشت و هم 
ش��يوه مصرف آن به راحت��ي در فضاي مجازي 
آموزش داده مي ش��ود و جوان��ان و نوجوانان در 
صورت دسترسي به اينترنت به راحتي مي توانند 
اين مطالب را ببينند تا جاي��ي كه حتي بتوانند 
در داخل منزل خود ني��ز آن را توليد كنند.  وي 
با اشاره به مواد فروشان فضاي مجازي مي گويد: 
از س��ال گذش��ته با پليس فتا ب��راي برخورد با 
مواد فروشان در شبكه هاي اجتماعي وارد شديم 
و از ابتداي امسال چهار شبكه كه به وسيله فضاي 
مج��ازي مواد مخدر پخش مي كردند دس��تگير 

شدند. 
كريمي ابراز اميدواري كرد، همه فضاي مجازي 
تا پايان س��ال براي مقابله با مواد فروشان تحت 

كنترل درآيد. 
  س�ه  س�ند بالادس�تی برای مب�ارزه با 

اعتياد
مهم ترين س��ؤال در مواجهه با وضعيت اعتياد و 
مواد مخدر در كشور پشتوانه هاي قانوني مبارزه 
با مواد مخدر است. جالب اس��ت بدانيد در حال 
حاضر سه سياست بالادس��تي در حوزه مبارزه 
با موادمخدر در كش��ور وجود دارد؛ نخس��تين 
سياست موجود در اين حوزه سياست كلي نظام 
است كه از سال 85 در 11 بند توسط مقام معظم 
رهبري ابلاغ شد. همچنين سياست برنامه ششم 
توسعه و قانون برنامه شش��م توسعه نيز از ديگر 
قوانين بالادس��تي در حوزه مبارزه با موادمخدر 
هستند كه از سال جاري آغاز خواهند شد.  رئيس 
كارگروه مبارزه با موادمخدر مجمع تش��خيص 
مصلحت نظام با بيان آنكه مس��ئولان ما مبارزه 
با موادمخدر را به صورت ذاتي وظيفه خودشان 
نمي دانند، معتقد اس��ت: وزير كشور در ابتداي 
حضور خود اس��تراتژي بس��يار خوب اجتماعي 
كردن مبارزه با موادمخ��در را مطرح كردند، اما 

برنامه عملياتي براي آن ارائه نشد. 
ش��ايد همين حالا نوجوان يا جواني در اتاقش و 
پاي رايانه اش مش��غول ديدن آموزش كش��ت و 
مصرف مواد مخدر باشد يا حتي از طريق فضاي 
مجازي مواد مخدر مورد تقاضايش را س��فارش 
داده و تا لحظاتي ديگر به دستش مي رسد؛ جوان 
يا نوجواني كه ممكن اس��ت به زودي جزو آمار 
مرگ روزانه هشت معتاد بر اثر عوارض مواد مخدر 
به شمار بيايد؛ درست در لحظاتي كه مسئولان 
به كار خودشان مش��غولند، حتي به نام همايش 

مبارزه با مواد مخدر!
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سرنوشت مبهم دستاوردهاي فضايي 

مسئولان سازمان فضايي: ماهواره مصباح به موزه مي رود/ وزير ارتباطات: ما اصلاً موزه اي براي ماهواره نداريم

وقتی مسئولان مبارزه با مواد مخدر خواب هستند!

ماهوارههايايرانيبهموزهميرونديابهفضا؟!

برگزاري كلاس هاي ماريجوآنا در فضاي مجازي! 

سال هاس��ت كه ماهواره مصباح به عنوان يكي 
از مهم ترين دس��تاوردهاي فعاليت هاي فضايي 
ايران سرنوشت مبهمي دارد. تقريباً 12 سالي از 
زمان اعلامي براي پرتاب اين ماهواره مي گذرد، 
اما بالاخره سرنوشت نامعلوم آن توسط مسئولان 
سازمان فضايي تعيين ش��د. گفته شده به دليل 
هزينه هاي زياد پرت��اب، ماهواره مصباح به موزه 
فرستاده خواهد شد، اما بعد از گذشت چند روز از 
اين خبر، ماهواره اي كه به دليل تحريم ، سال ها در 
زندان كشور ايتاليا به سر مي برد به يكباره از هر 
سو با عرق ملي برخي مس��ئولان مواجه شد تا با 
رد سخنان قبلي، از بازپس گيري آن صحبت به 
ميان آورند.  موافقتنامه ساخت ماهواره مصباح در 
سال 13۷۶ ميان وزارتخانه هاي علوم و ارتباطات 
به امضا رسيد و ساخت نمونه آزمايشگاهي اين 
ماهواره در سال هاي 13۷8 تا 1380 با همكاري 
س��ازمان پژوهش هاي علمي و صنعت��ي ايران 
و مركز تحقيقات مخابرات انجام ش��د. ساخت 
مدل مهندس��ي و فضايي ماهواره مصباح نيز با 
همكاري يك شركت ايتاليايي توسط نيروهاي 
متخصص داخلي انجام ش��ده  اس��ت. در نهايت 
ماهواره مصب��اح در مرداد 1384 در مراس��مي 
با حضور وزير ارتباطات وق��ت، رونمايي و اعلام 
شد در تابس��تان به فضا فرستاده خواهد شد، اما 
ماهواره مصباح نيز مانند بسياري از ماهواره ها با 
بدرقه اشك چشمان سازندگان و متخصصان به 
فضا پرتاب نشد و سرنوشت مبهمي پيدا كرد كه 

همچنان هم ادامه دارد. 
  سرنوشت ماهواره مصباح در يك دهه

با آنكه بيش از ي��ك دهه از طراحي و س��اخت 
مدل زميني مصباح مي گذرد، هنوز مش��خص 
نيست چه بلايي بر سر اين ماهواره آمده است. 
طبق برآوردهاي كارشناسي در آن زمان هزينه 
راه ان��دازي ماهواره مصب��اح 10 ميليارد تومان 
اعلام شد. قيمت دلار در س��ال 13۷۶ كمتر از 
500 تومان بوده و با يك حس��اب ساده هزينه 

پروژه ماهواره مصباح بي��ش از 20 ميليون دلار 
و معادل حدوداً 80 ميليارد تومان به نرخ امروز 
دلار است. البته هزينه مادي 80 ميليارد توماني 
تنها بخشي از مرثيه سوزناك است و بايد از ساير 
هزينه ها چون تلاش و زحمت شبانه روزي خيل 
كارشناس��ان فضايي وزارت ارتباطات، سازمان 
پژوهش هاي علم��ي و صنعتي اي��ران و اميد و 
خوشحالي مردم كشورمان به رشد علمي كشور 
كه به نااميدي مبدل ش��ده، بگذريم.  مسئولان 
دولتي، تا مدت ها حرفي از سرنوشت اين ماهواره 
نمي زدند تا اينكه بالاخره اعلام شد كه »به علت 
تحريم ها، ماه��واره ايراني مصب��اح تاكنون در 
مصادره ايتاليا قرار داشته و مديران دولتي در حال 
مذاكره براي بازپس گيري اين ماهواره هستند«. 
هر زمان كه خبرنگاران طي س��ال هاي اخير از 
واعظي وزير ارتباطات درباره باز پس گرفتن اين 
ماهواره سؤال كرده اند، وي پاسخ داده است كه »با 
برداشته شدن تحريم ها به طور قطع اين ماهواره 

را پس خواهيم گرفت.«

  ماهواره مصباح به موزه مي رود
چندي پيش بود كه معاون سازمان فضايي بالاخره 
گفت: پرتاب ماهواره مصباح به صلاح نبود و در 

موزه بيشتر استفاده مي شود!
وي در اينب��اره توضيح داد: ماه��واره مصباح كه 
مأموريت آن 10 سال پيش تعريف شده بود، قرار 
بود يك ماهواره مخابراتي باشد كه يك سري داده 
را از نقاط مختلف زمين جمع آوري و ذخيره و در 
نقطه اي ديگر تخليه كند. ام��ا حالا اين تصميم 
نهايي نشده و اين ماهواره مجدد بايد برگردانده، 
تس��ت و حتي برخي قطعات آن تعويض ش��ود؛ 
چراكه امكان دارد، برخي قطعات قابل اس��تفاده 
نباشد. اين يعني ماهواره دوباره باز و بسته شود، 
بنابراين از لحاظ فني به صلاح نيست مجدداً پرتاب 
آن مطرح ش��ود.  در نهايت هم آب پاكي را روي 
دست خبرنگاران ريخت و گفت: موزه اي را در حال 
راه اندازي هستيم كه بيشتر جنبه آموزشي داشته 

باشد و مصباح را در آنجا نگهداري كنيم. 

  تأييد رئيس سازمان فضايي به هزينه زياد 
پرتاب مصباح

اين خبر به تأييد رئيس سازمان فضايي ايران هم 
رسيد و اظهار داشت: آخرين تصميمي كه در مورد 
ماهواره مصباح اخذ شده اين است كه در موزه اي 
نگهداري شود، زيرا اين ماهواره هزينه هاي زيادي 
براي پرتاب دارد.  در حالي كه دستاورد 80 ميليارد 
توماني از حاصل تلاش و زحمت شبانه روزي خيل 
كارشناس��ان فضايي وزارت ارتباطات، سازمان 
پژوهش هاي علمي و صنعتي ايران بدون هيچ گونه 
بهره برداري به موزه ختم شده و رسانه هاي غربي 
خوراك خوبي براي رپرتاژ ساعت هاي خالي خود 
يافته بودند، وزير ارتباطات در حاش��يه نشست 
هيئت دولت اعلام كرد: ماهواره مصباح اكنون  در 
ايتاليا است، البته پس از اجرايي شدن برجام، براي 
گرفتن ماهواره مصباح مذاكراتي را با ايتاليا شروع 
كرديم.  وي دراين باره تصريح كرد: ما اصلاً موزه اي 
براي ماهواره نداريم؛ تكليف ماهواره مصباح، بعد 
از تحويل از ايتاليا و توسط كارشناسان كشورمان 

مشخص مي شود. 
  وقتي وزي�ر ارتباطات اظه�ارات غير را 

تخصصي نمي داند
واعظي در نهايت اضافه كرد: هم اكنون با ايتاليا 
در ح��ال مذاك��ره ب��راي بازگردان��دن ماهواره 
مصباح هس��تيم تا پ��س از تحوي��ل در اختيار 
متخصص هايمان قرار دهي��م و آنها بگويند اين 
ماهواره قابل پرتاب هست يا نه.  گذشته از اينكه 
مقامات دولتي در سال هاي قبل، همواره تحريم ها 
را وجود مشكلي بر س��ر راه باز پس گرفتن اين 
ماهواره دانس��تند و حتي معلوم نكردند، چرا در 
مذاكرات برجامي خود از فرجام اين ماهواره حرفي 
نزدند، اما واعظي در حالي اكنون بر بازپس گيري 
اين ماهواره تأكيد می كند و قابليت پرتاب آن را 
به عهده متخصصان دانسته است كه مسئولان 
سازمان فضايي معتقد هس��تند از لحاظ فني به 

صلاح نيست مجدداً پرتاب آن مطرح شود!

 بيژن يانچشمه 

آزمون انتخاب شهردار
 قرار بود روز گذشته منتخبان پنجمين دوره شوراي شهر با رأي گيري 
نامزدهاي نهايي تصدي گري پست شهرداري پايتخت را مشخص كنند 
كه گويا باز هم اين قرار شكل عملي به خود نگرفت  و انتخاب نامزدهاي 
نهايي شورا به تعويق افتاد. در اين زمينه گويا با قوت گرفتن زمان آغاز 
به كار رسمي ش��وراي پنجم از نيمه شهريورماه، انتخاب نامزدها براي 

جايگزين صندلي قاليباف به آينده موكول شد.
از سوي ديگر خبرهاي ديگر حاكي از آن دارد كه اعضاي شورا منتظر 
معرفي نامزدهاي كابينه دولت دوازدهم هس��تند تا دست به انتخاب 

نامزدهاي نهايي در اين زمينه بزنند.
گويا انتخاب شهردار اولويت شورايي هاي دوره پنجم در اين شرايط و 

زمان نيست كه هر روز به يك دليل آن را به تعويق مي اندازند.
مطرح ك��ردن نام نامزدهاي مختلف از س��وي اعضاي ش��وراي پنجم 
پايتخت نيز خ��ود به نوعي مؤيد اين موضوع اس��ت. در حقيقت اينكه 
اعضاي منتخب شوراي پايتخت يك دست هس��تند اين موضوع را به 
ذهن مي رساند كه اعضاي منتخب بايد بهتر و راحت تر بتوانند در حوزه 

تصميم گيري تصميم سازي بكنند.
حالا كه اعضاي جديد با يك تفكر و از طريق يك ليست به شوراي شهر 
پايتخت راه يافته اند و بارها در مصاحبه هاي خود مدعي شده اند كه بايد 
از زنان در پست هاي مديريتي بيشتر استفاده شود، اين سؤال بي پاسخ 
مي ماند كه چرا اعضاي ش��وراي ش��هر قصد آن ندارند كه يك پس��ت 

مديريت شهرداري پايتخت را به عهده بگيرند.
مگر نه اينكه بارها، اصلاح طلبان بر حضور زنان تأكيد كرده اند، بنابراين 
انتظار مي رود اعضاي شوراي پنجم پايتخت در انتخاب مديران زن نيز 
براي مديريت شهري بيشتر اهتمام داش��ته باشند و افراد متخصص و 
مدير بيشتري را از حوزه زنان در مديريت شهر به كار بگيرند تا حداقل به 
وعده هاي انتخاباتي خود در اين بخش عمل كنند. در هر صورت انتخاب 
جايگزيني براي كليدداري شهر تهران با روند موجود از سوي منتخبان 
نشان مي دهد كه اين پست، پس��ت مهم و كليدي است كه به راحتي 
نمي توان سكانداري براي آن برگزيد و لازم است تا همه جوانب و مسائل 

رصد شود تا فردي شايسته بر اين مسند تكيه زند.

  محققان يك نوع واكس��ن جديد براي جلوگيري از معتاد ش��دن 
كودكان به هروئين ساختند كه پس از آزمايش هاي موفقيت آميز در 

ميمون، وارد مرحله آزمايشات انساني شد. 
  معاون حمل و نقل ترافيك شهرداري تهران گفت: وضعيت واگن 
مترو بحراني است و از ظرفيت تمام كارخانه هاي واگن سازي و صنعت 

مرتبط استفاده مي شود.
  وزي��ر آموزش و پرورش از س��ازمان اداري و اس��تخدامي كش��ور 
درخواست كرد، زمان برگزاري آزمون اس��تخدامي سال 9۶ را تغيير 

دهد.
  معاون امنيتي و انتظامي وزارت كش��ور گفت: بر اساس آمارهاي 
استانداري ها و نيروي انتظامي در طول چند سال گذشته و به خصوص 
در سال 95 با كاهش وقوع جرم در حوزه هايي چون سرقت، آدم ربايي 
و بخش هاي ديگر مواج��ه بوده ايم؛ همچنين با افزايش كش��ف جرم 

مواجهيم. 
  معاون امور بين الملل دبير س��تاد حقوق بش��ر در بازديد سفراي 
خارجي مقيم تهران از زندان اوين اعلام كرد: در جمهوري اس��لامي 
ايران مجازات ها هدف تنبيهي و تحقيري نداشته است، بلكه با هدف 

بازدارندگي و پيشگيري انجام مي شود. 
  پياده روي روزانه مي تواند تأثير چشمگيري در كاهش درد افرادي 
كه كمردرد مزمن دارند، داشته باشد و ادامه آن مي تواند اين عارضه را 

به شرط رعايت بقيه مسائل درمان كند. 
  دبير هماي��ش تدوين نقش رواب��ط عمومي ه��ا در تحقق اقتصاد 
مقاومتي با بيان اينكه اقتصاد مقاومتي تنها راه علاج كش��ور است كه 
مي توانيم از چالش فعلي رهايي پيدا كنيم، گف��ت: روابط عمومي ها 
مي توانند در نهادينه كردن اقتصاد مقاومتي در جامعه نقش برجسته اي 

داشته باشند. 
  مشاور وزير بهداشت با بيان اينكه بهتر است مردم فريب تبليغات 
افراد سودجو در فضاي مجازي را نخورند، تأكيد كرد: بر اساس منابع 
معتبر طب سنتي ايراني، نمك دريا به دليل امكان وجود ناخالصي هاي 

سمي در آن، حتماً بايد تصفيه شود. 
  بيشترين مدارس غيردولتي در استان هاي تهران، آذربايجان شرقي 
و خراسان رضوي اس��ت و كمترين مدارس غيردولتي در استان هاي 

زنجان، ايلام و كرمانشاه قرار دارند. 
  متخصص پزش��كي قانوني با بيان اين مطلب كه يك سوم معاينات 
پزشكي مربوط به معاينات نزاعي است،  گفت: نزاع در اردبيل شايع ترين 
جرم بوده و فراوان ترين معاينات نزاعي را به خود اختصاص داده است. 

در حال حاضر تغيير الگوي 
مصرف به سمت ماريجوآنا 
و مش�تقات آن مسئله اي 
اس�ت كه نمي ت�وان آن را 
مثبت يا منفي ارزيابي كرد 
و متأس�فانه در حال حاضر 
ه�م ش�يوه كش�ت و ه�م 
شيوه مصرف آن به راحتي 
در فضاي مج�ازي آموزش 
داده مي ش�ود و جوان�ان 
و نوجوان�ان در ص�ورت 
دسترس�ي ب�ه اينترن�ت 
به راحت�ي مي توانن�د اين 
مطالب را ببينند تا جايي كه 
حتي بتوانند در داخل منزل 
خود ني�ز آن را توليد كنند

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

با موافقت فرمانده معظم كل قوا

 اضافه خدمت سنواتي
 و انضباطي كاركنان وظيفه بخشيده شد

حض�رت آي�ت الله خامن�ه اي ب�ا پيش�نهاد س�تاد كل نيروهای 
اضاف�ه خدم�ت س�نواتي  بخش�ش  در خص�وص  مس�لح  
كردن�د.  موافق�ت  خدم�ت  ح�ال  در  وظيف�ه   كاركن�ان 
س��ردار موس��ي كمالي، رئيس اداره سرمايه انساني س��رباز ستاد كل 
نيروهاي مس��لح در يك گفت وگوي��ي درباره موض��وع اضافه خدمت 
كاركنان وظيفه اظهار داشت: بر اساس پيش��نهاد ستاد كل نيروهاي 
مسلح و موافقت مقام معظم رهبري و فرماندهي كل قوا، اضافه خدمت 

سنواتي كاركنان وظيفه  در حال خدمت بخشيده شد. 
وي همچنين از بخشيده ش��دن اضافه خدمت مشمولان غايبي كه تا 
22 بهمن س��ال 9۶ خود را جهت انجام خدمت دوره سربازي معرفي 
كنند، خبر داد.  كمالي افزود: علاوه بر اضافه خدمت سنواتي، معظم له 
با بخشش اضافه خدمت انضباطي كاركنان وظيفه در حال خدمت نيز 

موافقت فرموده اند. 
وي اظهار داش��ت: اين بهترين فرصت براي مشمولان غايب است كه 
با اخذ دفترچه آماده به خدمت خود را جهت انجام خدمت س��ربازي 

معرفي كنند. 
س��ردار كمالي در پايان تأكيد كرد: نيروهاي مسلح بايد با اولويت قرار 
دادن كس��اني كه در حال انجام اضافه خدمت هس��تند، ابتدا آنها را از 

خدمت ترخيص كنند. 

از سوي 12 نماينده صورت گرفت 

 درخواست تحقيق و تفحص
 از عملكرد وزارت علوم 

وزارت  عملك�رد  از  تفح�ص  و  تحقي�ق  درخواس�ت 
محم�د  تص�دي  دوران  در  فن�اوري  و  تحقيق�ات  عل�وم 
رئيس�ه مجل�س ش�د.  تقدي�م هيئ�ت  و  تهي�ه  فره�ادي 
درخواست تحقيق و تفحص از عملكرد وزارت علوم تحقيقات و فناوري 
در دوران تصدي محمد فرهادي تهيه و تقديم هيئت رئيس��ه مجلس 
شد.  در اين درخواست كه به امضاي 12 نفر از نمايندگان مجلس شوراي 
اسلامي رسيده است، موضوع تحقيق و تفحص از عملكرد وزارت علوم 
تحقيقات و فناوري در دوران تصدي محمد فرهادي به شرح زير تهيه و 

تقديم هيئت رئيسه مجلس شده است 
1� بررسي عملكرد مالي وزارت علوم، تحقيقات و فناوري

2� عدم توجه به امور فرهنگي دانش��گاه ها مطابق سند اسلامي شدن 
دانشگاه ها كه در پاره اي موارد باعث تذكر مقام معظم رهبري مي شد.

3� عدم توجه و اقدام در خصوص رفع مش��كل بورسيه ها به ويژه عدم 
تمكين از رهنمودهاي مقام معظم رهبري در اين زمينه

4� چگونگي عزل و نصب هاي سياسي در وزارت و دانشگاه ها
5� چگونگي استخدام و جذب هيئت علمي در دانشگاه ها 

۶� سياسي كاري در حصر رشته هاي دانشگاه آزاد
۷� عدم تخصيص بودجه پژوهشي دانشگاه ها

8� رفتارهاي س��ليقگي در طرح آمايش دانش��گاه ها به ويژه برخورد 
سياسي با دانشگاه پيام نور

عضو مجمع نمايندگان تهران هشدار داد 

 فروش كودكان 
در مناطق پرخطر و حاشيه اي پايتخت 

عضو مجم�ع نمايندگان تهران ب�ا بيان اينكه ف�روش كودكان در 
مناطق حاش�يه اي به رويه عادي تبديل شده اس�ت، گفت: اعلام 
ش�فاف اين معض�ل تنها راه�كار پيگي�ري و ارائه راه حل اس�ت. 
طيبه سياوش��ي ش��اه عنايتي در خصوص كودكان كار و بروز پديده 
كودك فروشي گفت: متأسفانه برخي مناطق حاشيه اي تهران به لحاظ 
گوناگون از جمله توسعه خيابان ها و زيباسازي و غيره در اولويت است، 
اما به جهت پاكسازي از معضلاتي چون اعتياد، سوءاستفاده از كودكان 

و كودك فروشي در اولويت قرار نگرفته است. 
نماينده مردم تهران، ري، شميرانات، اسلامشهر و پرديس در مجلس 
شوراي اسلامي با تأكيد بر ورود جدي به كوچه پس كوچه هاي مناطق 
حاشيه اي و مبارزه با اعتياد و كودك فروش��ي تصريح كرد: مسئولان 
اجرايي هرچند مناطقي را پاكسازي كرده اند، اما روش هاي به كار گرفته 
به نوعي است كه اين افراد را از محله اي به محله  ديگر انتقال دادند، به 
عنوان مثال معتادان و متكديان از محل��ه دروازه غار رانده و در كوچه 
پس كوچه هاي اين محله پخش شدند.  وي افزود: بر اساس بازديدهايي 
صورت گرفته اين زنان، معتاد و خود فروش بوده و نوزادي را كه به دنيا 
مي آورند، به راحتي در معرض فروش ق��رار مي دهند، زيرا اين نوزادان 
كه از وضعيت جسماني سالمي هم برخوردار نيستند، هويت درستي 
هم ندارند.  سياوشي يادآور شد: اين زنان معتاد عموماً صاحب فرزنداني 
هستند كه يا در خيابان ها مشغول كارند يا يك روز از خانواده اين زن 
محو مي ش��وند، بدين معني كه اين زنان براي تأمين مواد مخدر مورد 
نياز خود به قيمتي اين كودكان را به فروش مي رسانند، متأسفانه اين 

رويه در اين مناطق پرخطر بسيار عادي شده است.

افزايش سرويس دهي در خط ۷ متروي تهران
قائ�م مق�ام مدي�ر عام�ل ش�ركت بهره ب�رداري مت�روي تهران 
و حوم�ه از افزاي�ش س�رويس دهي در خ�ط ۷ مت�رو خب�ر داد. 
علي عبدالله پور با بيان اينكه س��طح ارائه خدمات به مس��افران خط ۷ 
متروي تهران در فواصل زماني كوتاه در حال افزايش است، افزود: 21 
خرداد خط ۷ متروي تهران حدفاصل ايستگاه بسيج تا ميدان صنعت، 
فعاليت خود را آغاز كرد و س��رويس دهي اين خط با توجه به اينكه در 
مرحله راه اندازي قرار داشت از ساعت 10 تا 13 و با فاصله گذر هر 50 
دقيقه در نظر گرفته شد.  وي با بيان اينكه معمولاً در روزهاي نخست 
راه اندازي هر خط به دليل انجام تس��ت هاي گوناگ��ون و رفع نواقص 
احتمالي، سرويس دهي به صورت محدود ارائه مي شود، افزود: با گذشت 
چند روز، ساعت فعاليت افزايش يافت و اكنون زمان خدمات دهي خط 

۷ متروي تهران از ساعت ۷ صبح تا ساعت 1۷ است. 
قائم مقام مدير عامل ش��ركت بهره برداري متروي ته��ران و حومه به 
كاهش فاصله گذر قطارهاي خط ۷ اش��اره و خاطر نشان كرد: در حال 
حاضر حركت قطار ها در اين خط با فاصله گذر 35 دقيقه انجام مي شود 

كه به زودي اين زمان باز هم كاهش خواهد يافت. 

مدير كل ثبت اسناد استان تهران خبر داد

افزايش 6 درصدي طلاق در استان تهران
مدير كل سازمان ثبت اسناد و املاك اس�تان تهران گفت: ميزان 
طلاق در اين استان طي سال 95 نسبت به سال قبل آن )سال 94(، 
6 درصد افزايش داشت و ش�مار آن به 36 هزار و ۷00 مورد رسيد. 
سيد صادق سعادتيان در نشستي خبري افزود: اين در حالي است كه در 
سال 94، شمار طلاق ها در استان تهران به 34 هزار و 310 مورد رسيد.  
وي در خصوص ازدواج هاي صورت گرفته در استان نيز اظهار كرد: طي 
سال 94، 8۶0 هزار مورد ازدواج به ثبت رسيد كه اين رقم در سال 95 

به 890 هزار مورد افزايش يافت كه يك درصد رشد دارد. 
سعادتيان همچنين اظهار كرد:22 هزار ميليارد ريال از معوقات بانكي 
در اين استان طي سال 95، وصول و به حس��اب مربوطه واريز شد كه 

نسبت به سال قبل از آن )سال 94( 28 درصد رشد را نشان مي دهد. 
اين مقام ثبت اسناد و املاك اس��تان تهران، ضمن گراميداشت هفته 
قوه قضائيه اظهار كرد: معوقات بانكي در سه ماهه سال 9۶، بيش از 44 

ميليارد وصول معوقات بانكي بوده است. 
وي با اشاره به الكترونيكي ش��دن فرآيند ثبت ادامه داد:ثبت سنتي و 
دستنويس اسناد با مش��كلات فراواني روبه رو بود كه امروز با توجه به 
اينكه تمام اسناد صادر شده، الكترونيكي است، بسياري از مشكلات رفع 
شده است.  مدير كل ثبت اس��ناد و املاك استان تهران گفت: در سال 
95، بيش از ۶0 درصد از استعلامات در دو روز كاري انجام شد و امسال 

قرار بر اين است تا ميزان پاسخگويي به بالاي ۷0 درصد برسد. 
سعادتيان اظهار كرد: ثبت اسناد و املاك استان تهران در چهار ماهه 
سال 95، حدود 188 هزار و ۷8۶ فقره استعلام براي متقاضيان ارسال 
كرد؛ اين درحالي است كه اين استعلام ها در چهار ماهه سال 9۶، 214 

هزار فقره بوده است. 
سعادتيان ادامه داد: در سال 95، بيش از 801 هزار فقره در تهران سند 
مالكيت صادر شده است و صدور سند مالكيت نسبت به سال 94، 1۷ 
درصد افزايش داشته است.  وي گفت: براي پلاك هايي كه در فرآيند 
ثبتي ايراد و اش��كال دارد، از طريق پيامك به متقاضي اطلاع رس��اني 
مي شود كه در اين راس��تا بيش يك ميليون پيامك ارسال كرده ايم و 
بدين ترتيب مراجعه حضوري به ثبت كاهش داشته و حداقل دو سفر 

درون شهري براي هر سند حذف شده است. 

توضيح و پوزش 
در گزارش��ي كه ديروز با عن��وان »ذبح فرهنگ در ش��وراي عالي 
فرهنگ« در همين صفحه منتش��ر ش��د، اعداد و ارقامي راجع به 
بودجه ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي ذكر ش��ده ك��ه برگرفته از 
جداول بودجه اي بود كه پيش از اين در رسانه ها منتشر شده است. 
جمله »چند صد ميليارد تومان از بيت المال به صورت سالانه در 
اختيار شوراي عالي انقلاب فرهنگي قرار مي گيرد تا امور فرهنگي 
كشور را به پيش ببرد«، در متن گزارش درج شده كه بدين وسيله 
ضمن پوزش از اعضاي فرهيخته ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي، 
اعلام مي كنيم رقم  چندصد ميلي��ارد ناصحيح بوده و صحيح آن 

»دهها ميليارد« است. 

نيره ساري
  گزارش  یک


